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اخـبـار  بـرگـزیـده

رئیسی در گفت و گو با شبکه سی بی اس آمریکا
عهد شکنی آمریکا مشکل اصلی برجام است

رئیسی در  پاسخ به پرسشی درباره رخداد سال ۶۷: چه سندی 
دارید جز  ادعای منافقین؟

ابراهیم رئیسی در آستانه سفر به نیویورک به منظور شرکت در هفتاد و هفتمین 
نشســت مجمع عمومی ســازمان ملل متحــد، گفت وگویی با شــبکه تلویزیونی 
سی بی اس آمریکا داشته که درباره شروط ایران برای احیای برجام و نقش خود در 
اعدام های سال ۶۷ پاسخ گفته است. به گزارش ایرنا، سیدابراهیم رئیسی در پاسخ 
به این سؤال خبرنگاری سی بی اس که «شما دارای تحریم های اقتصادی هستید، اما 
تحریم های فردی هم علیه شما وجود دارند. شما در کمیسیون و کمیته ای عضویت 
داشتید که مسئول مجازات پنج هزار نفر بود. آیا شما از این اقدام خودتان پشیمان 
هستید؟» گفته اســت: نکته اول اینکه شما چه سندی دارید برای این موضوع جز 
ادعایی که منافقین می کنند؟ نکته دوم اینکه من آن زمانی که ادعا شــده است، در 
جایگاه معاون دادستان بودم و امروز هم هر حقوق دانی که کمترین اطلاع را داشته 
باشد، می داند که معاون دادستان چه وظایفی دارد و چه کارهایی انجام می دهد. 
من در تمام مســئولیت های حقوقی که در دستگاه قضائی داشتم، همواره مدافع 
حقوق انسان ها بودم و هیچ زمانی از دفاع از حقوق مردم غافل نشدم؛ اما گروهی 
که امروز دارد این نوع مســائل را به جوامع مختلف گزارش می دهد، اینها کسانی 
هســتند که ۱۷ هزار نفر را در کشور ما از کاسب، دانشجو، استاد دانشگاه، روحانی و 
امام جمعه و مسئولان مختلف تا رئیس جمهور و نخست وزیر به شهادت رساندند. 
دستشــان به خون ملت ایران و به خون مظلومان آغشــته اســت و آنها مستحق 
محاکمه هستند. من این ســؤال را از آمریکا و اروپایی ها دارم که چرا به کسانی که 
خودتان آنها را در لیست تروریست ها ثبت کردید و در زمانی که رسما اعلام کردند 
رئیس جمهور و نخســت وزیر و ۱۷ هزار نفر را در ایران به شــهادت رسانده اند، پناه 
دادید؟ آیا این موضوعات نباید مورد سؤال قرار گیرند؟ آنچه من به عنوان یک مسئول 
قضائی در این مدت ۴۰ ســاله در مسئولیت های مختلف قضائی داشته ام، همواره 
دفاع از حقوق مردم بوده است. جریان منافقین همان داعشی هایی هستند که امروز 
شــما می بینید. داعش به کسی رحم می کند؟ آنها خون مردم، زن، مرد و کودک را 
در کوچه و بازار ریختند. امروز این داعشی که مردم می بینند، همان جریان منافقینی 
است که دیروز در ایران خون می ریختند. آیا اگر امروز کسی در مقابل داعش بایستد 
و از حقوق مردم دفاع کند، اســتحقاق تشویق و تأیید دارد یا خدای ناکرده باید او را 
سرزنش کرد؟ رئیس جمهور درباره اتهامات منافقین هم گفته است: هرکس که در 
ایران مرتکب جرم و جنایتی شــده، در دادگاه های رسمی مورد محاکمه قرار گرفته 
و به کیفر اعمال خود رســیده اســت و هرکدام از افرادی که مرتکب ترور و جنایت 
شــده اند و در خانه مردم مواد منفجره انداخته اند نیز در دادگاه محاکمه شــده و 
دادگاه هم به پرونده آنها برابر قانون رســیدگی کرده است. اصلا بحث عدد مطرح 
نیست. هرکسی که در ایران چه آن روزها و چه امروز مرتکب جنایت شود یا کسی 
را بکشد یا اقدامات تروریستی انجام دهد، مستحق رسیدگی است و وظیفه دادگاه 
هم رسیدگی به این مسائل است. آنچه در دادگاه ها مورد رسیدگی قرار گرفته، دقیقا 
نسبت به جرائمی است که هر فرد مرتکب شده است. از ابتدا این گونه بوده و الان 
هم این طور است و بعد از این هم به این شکل خواهد بود. هر کس مرتکب جرمی 
شــود، برابر قانون رسیدگی می شود.  رئیسی همچنین در پاسخ به این سؤال که «آیا 
می خواهید به توافق (برجام) بازگردید؟ چراکه می دانید برخی مقامات آمریکایی 
بر این باورند که شــما قصد بازگشــت به توافق برجام را ندارید» نیز گفت: ما بارها 
اعلام کرده ایم در مذاکرات برای رسیدن به یک توافق خوب و عادلانه و پیگیری رفع 
تحریم ها جدی هستیم. این ادعا (تمایل نداشتن ایران به بازگشت به برجام) هم از 
همان ادعاهای بی اساســی است که مطرح می کنند. الان مشکل توافق کجاست؟ 
چه کسی و چه جایگاهی برای توافق مشکل ایجاد کرده است؟ آمریکایی ها تصمیم 
نمی گیرند. مسئله خیلی روشن است؛ ما اعلام کردیم که یکی از نکاتی که ضرورت 
دارد، آن اســت که عهدشکنی آمریکایی ها ممکن اســت برای آنها آسان باشد که 
خیلی راحت بخواهند پیمان خودشان را نقض کنند و بیایند و راحت بگویند که ما 
گویا پیمانی را نبستیم؛ اما به راستی پیمان و میثاق بستن راهکارش همین است؟ اگر 
در دنیا بین کشورها میثاقی بسته شود و سپس یک طرف بیاید به صورت یک طرفه 
بگوید که من از پیمان خارج شــدم، اصلا جایی برای پیمان بستن در دنیا می ماند؟ 
آمریکا می خواهد در برابر این نقض پیمان چه جوابی بدهد؟ به مردم خودش چه 
جوابــی می خواهد بدهد؟ به مردم دنیا چــه جوابی می خواهد بدهد؟ می خواهد 
بگوید که من پیمانی را بستم و بعد هم به راحتی از این پیمان خارج شدم؟ این کار 

آمریکایی ها مورد سرزنش همه دنیا قرار گرفت.

رئیس قوه قضائیه:
نتیجه بررسی پرونده فوت مهسا امینی بدون 

ملاحظه اعلام می شود
رئیــس قوه قضائیه با اشــاره به فوت مهســا امینی گفت: نتیجه بررســی  و 
تحقیقات در این رابطه بدون هیچ گونه ملاحظه ای اعلام می شــود و بر اســاس 
نتیجــه تحقیقات، هر آنچه بود، حســب قانون، اقدام خواهد شــد.  پرونده مرگ 
مهســا امینی دختر ۲۲ساله سقزی که در سالن ارشــاد ساختمان پلیس امنیت 
اخلاقی در خیابان وزرا به ناگاه نقش بر زمین شــد و بــه کما رفت و دو روز بعد 
نیز در بیمارستان جان باخت، حالا مهم ترین پرونده ای است که تمامی نهادهای 
مربوطه در کشور از جمله قوه قضائیه، دادگستری، پلیس، مجلس، وزارت کشور، 
ســتاد حقوق بشر و... خود را مسئول پیگیری ســریع آن می دانند و وعده داده اند 
هر چه ســریع تر علت فوت این دختر جوان مشــخص شود. در حالی که موجی از 
نگرانی نسبت به عدم انتشار نتیجه تحقیقات در میان افکار عمومی شکل گرفته 
است، رئیس دستگاه عدلیه اطمینان داد نتیجه بررسی پرونده فوت مهسا امینی 
بدون ملاحظه اعلام می شود. به گزارش مرکز رسانه قوه قضائیه، حجت الاسلام  
محســنی اژه ای، دیروز طی سخنانی در جلسه شورای عالی قوه قضائیه، با اشاره 
به موضوع جان باختن مرحومه (مهســا) امینی، دختر ۲۲ســاله، به در دســت 
بررسی بودن چگونگی رخ دادن این اتفاق اشاره کرد و گفت: یک همدردی بسیار 
فراگیر و دلســوزانه با خانواده این مرحومه در کشور ما از سوی مردم و مسئولان 
صورت گرفت که این امر بســیار پســندیده بود و این مقوله از روحیه نوع دوستی 
و از آموزه هــای دینی نشــئت می گیــرد. رئیس قوه قضائیه در ادامــه با تأکید بر 
پیگیــری جدی موضوع فوق الذکر از ناحیه قوه قضائیــه اظهار کرد: قوه قضائیه 
موضوع جان باختن مرحومه امینی را با دقت و موشــکافانه پیگیری خواهد کرد 
و این موضوع در دســتور کار قرار دارد. رئیس دســتگاه قضا با اشــاره به دستور 
خود به رئیس ســازمان پزشکی قانونی در راســتای بررسی موضوع جان باختن 
مرحومه (مهسا) امینی اظهار کرد: در تماسی که با رئیس سازمان پزشکی قانونی 
داشــتم، تأکید کردم که موضوع جان باختن مرحومه امینی را با دقت و وسواس 
بررســی کنند؛ در این راستا اقدامات اولیه در پزشکی قانونی صورت گرفته است، 
نمونه برداری های لازم انجام شــده و به آزمایشگاه ارسال شده است و باید منتظر 
ماند تا از طریق بررسی های دقیق و تخصصی، نتیجه حاصل شود.  رئیس عدلیه 
به بررســی جنبه های فنی دیگر قضیه فوق الذکر نیز اشاره کرد و گفت: به مراجع 
قضائی دستور داده ام بررسی های همه جانبه درباره موضوع جان باختن مرحومه 
امینی از مقطع و محلی که وی را هدایت کردند، انجام گیرد و دوربین های عمومی 
و خصوصی نیز به طور دقیق بررســی شوند. وی با اشاره به دستور رئیس جمهور 
به وزیر کشور برای پیگیری موضوع جان باختن مرحومه امینی، گفت: به دادستان 
تهران دستور داده ام تحقیقات و بررســی های وزارت کشور درخصوص موضوع 

فوق الذکر را نیز مورد ملاحظه قرار دهد.

 شرق: رئیس جهاد دانشگاهی با حکم ابراهیم رئیسی، معاون علمی 
رئیس جمهور و جایگزین سورنا ستاری شد تا آخرین بازمانده از کابینه 
روحانی از دولت اصولگرای سیزدهم جدا شود و شاهد یکپارچگی 
بیش از پیش در کابینه رئیسی باشیم. با این تغییر فقط اسلامی، وزیر 
راه دولت روحانی، بر مســند رئیس ســازمان انرژی اتمی در کابینه 
رئیسی باقی مانده است که از همان ابتدا هم جزء طیف اصولگرایان 
نزدیک به ســید ابراهیم رئیســی شناخته می شــد و هرگز در طیف 
اصلاح طلب ها یا اعتدال گرایان کابینه حســن روحانی نبود.  بالاخره 
پس از هفته ها اخبار ضد و نقیض از ماندن و رفتن سورنا ستاری، خبر 
حذف ستاری از کابینه با حکم دیروز تأیید شد و حال با حکم رئیسی، 
روح االله دهقانی فیروزآبادی با حفظ سمت فعلی به عنوان سرپرست 
معاون علمی و فناوری رئیس جمهور منصوب شد و در متن این نامه 
قید شده است: «جناب آقای دکتر روح االله دهقانی فیروزآبادی نظر 
به مراتب شایستگی، تجارب و سوابق علمی و مدیریتی جنابعالی به 
موجب این حکم با حفظ سمت فعلی، به عنوان سرپرست معاونت 
علمی و فناوری ریاســت جمهوری منصوب می شوید. امید است با 
اتکال بــه خداوند متعال و اهتمام بــه «عدالت محوری»، «روحیه 

انقلابی»، «مردمداری»، «پاکدستی»، «فسادستیزی»، «قانون مداری»، 
مفاد عهدنامه دولت مردمی با برنامه ریزی و حرکت جهادی برای 
تحقق منویات مقام معظم رهبری در حوزه علم و فناوری در پیشبرد 
اهداف دولت مردمی و ایران قوی مجدانه کوشا باشید».   ستاری که 
پدرش شهید منصور ستاری فرمانده نیروی هوایی ارتش جمهوری 
اسلامی ایران بود، در دوران مدیریتش اقتصاد دانش بنیان را به عنوان 
یکــی از مهم ترین صنایع کشــور جــا انداخت و به دســتاوردهای 
مهمی هم رسید.  سورنا ستاری عنوان کرده اگرچه توانست از سوی 
دانشگاهی در آمریکا بورسیه تحصیلی بگیرد، اما به خواست پدرش 
منصور ستاری فرمانده نیروی هوایی ارتش جمهوری اسلامی ایران 
بــه آمریکا نمی رود و در دانشــگاه صنعتی شــریف ادامه تحصیل 
می دهد. او دراین باره می گوید: «بعد از گذراندن دوره کارشناســی ام 
چون در دانشگاه شریف شاگرد اول دوره لیسانس شده بودم، بورسیه 
دانشــگاهی در آمریکا را گرفته بودم و تقریبا تمام کارهایم را انجام 
داده بودم و در آخر شــاید صحبت مــن با پدر پنج دقیقه هم طول 
نکشــید که ایشان گفتند: نرو، چون اگر بروی ممکن است برنگردی 
و ایــن نه به نفع تــو و نه به نفع من اســت». او در ایران می ماند و 

درنهایــت به عنوان رئیس بنیاد ملی نخبــگان نیز تلاش هایی برای 
معکوس کــردن روند مهاجرت نخبگان ایرانــی انجام می دهد که 
منجر به بازگشــت تعدادی از آنان در سال های اخیر شده است. در 
مرداد سال ۱۳۹۹ میزان بازگشت نخبگان به ایران در مقایسه با مدت 
مشابه سال گذشــته نزدیک دو برابر افزایش یافته است. بیشتر این 
افراد در شرکت های دانش بنیان مشغول فعالیت هستند و بخشی 
نیز به عنوان هیئت علمی جذب دانشگاه ها می شوند. هزار و ۸۰۰ نفر 
از نخبگان ایرانی از ۲۰۰ دانشــگاه برتر به کشور بازگشتند؛ همچنین 
با شــیوع کرونا، آمار بازگشت آنها به کشور نسبت به شرایط پیش از 
کرونا روند افزایشــی دارد. به گفته ستاری جامعه ۷۰ هزار نفری از 
نخبگان مورد رصد و مطالعه قرار گرفته است و بر اساس مطالعات 
جامع انجام شده بیشترین تعداد بازگشت و خروج نخبگان مربوط 
به دانشــجویان رشته های مهندســی و علوم پایه می شود. وی با 
بیان اینکه تعداد نخبگان بازگشته به کشور از مرز ۱۸۰۰ نفر گذشته 
اســت، گفته بود: این تعداد از ۲۰۰ دانشگاه برتر دنیا هستند، ضمن 
آنکه با شــیوع کرونا آمار بازگشت نسبت به شرایط عدم شیوع این 
ویــروس رو به افزایش اســت.  او همچنیــن در دوران تحریم ها و 
شــیوع و همه گیری کرونا با حمایــت و تقویت صنایع دانش بنیان 
نقش مهمی در رشد این بخش در کشور داشت و به عنوان معاون 
علمی و فنــاوری دولت روحانی، هم زمان بــا همه گیری کرونا در 
ایران، ســتادی را با حضور دبیران ســتادهای ایــن معاونت برای 
مبارزه با این بیماری ایجاد کرد.  ســتاری ســاخت کیت تشخیصی، 
دارو، تجهیزات تنفس مصنوعی و تخت های آی سی یو، تجهیزات 

ساخت ماسک های بهداشتی نانو، ماسک و مواد ضدعفونی کننده 
را از اقداماتی عنوان می کند که توســط شرکت های دانش بنیان و 
استارت آپ های فعال در زیســت بوم نوآوری انجام شد. او حتی از 
سامانه تشــخیص بیماری کووید۱۹ با استفاده از هوش مصنوعی، 
روش جدیدی که برای تشــخیص بیماری کرونا گسترش داده شده  
است، رونمایی کرد.  سورنا ستاری در اجرائی کردن قانون حمایت از 
شرکت های دانش بنیان نقش آفرین شد؛ به طوری که ابتدای دولت 
یازدهم تعداد بســیار اندکی شــرکت دانش بنیان وجود داشت اما 
اکنون بیش از پنج هزار شــرکت دانش بنیان در حوزه های فناوری 
فعال اســت. همچنین این شرکت ها توانســته اند در  سال گذشته 
محصولات و خدمات دانش بنیان خود را به ارزش ۱۲۰ هزار میلیارد 
تومان به فروش برسانند. ۴۱ شرکت  دانش بنیان وارد سازمان بورس 
شده اند و ارزش این شرکت ها بیش از ۲۸۰ هزار میلیارد تومان است. 
حال با جدایی ســورنا ســتاری، مدیر جوان و تقریبا موفق از کابینه 
ســیزدهم، بعد از ۹ ماه شایعه پراکنی رسانه های اصولگرا مبنی بر 
اســتعفا و حذف او، بالاخره میز او به روح االله دهقانی فیروزآبادی 
اصولگرایی رســیده اســت که همســو با طیف حاکم بر مدیریت 
کشــور گام خواهد برداشــت. بر اســاس گزارش های منتشرشده 
روح االله دهقانی فیروزآبادی تحصیلات دوره کارشناســی (۱۳۸۲)، 
کارشناسی ارشــد (۱۳۸۴) و دکتــرای (۱۳۸۷) خــود را در رشــته 
مهندســی هوافضا در دانشگاه صنعتی شــریف به پایان رسانده و 
درحال حاضر دانشیار دانشــکده مهندسی هوافضا و عضو هیئت 

علمی این دانشگاه است. 

رئیس جهاد دانشگاهی جایگزین سورنا ستاری شد
حذف آخرین بازمانده

 قتل زهرا کاظمی، عکاس ایرانی-کانادایی در دولت سیدمحمد   .
خاتمــی اتفاق افتاد. پس از این اتفاق خاتمی دســتور تشــکیل 
یک کمیتــه حقیقت یاب را صادر کــرد. ابتدا از فضــای دولت و 

گفت وگوهای ردوبدل شده در راستای پیگیری این ماجرا بگویید.
وقتی خبر درگذشت خانم کاظمی منتشر شد، مطبوعات به آن 
پرداختنــد و طبیعتا جزء اخباری بود کــه وزیر اطلاعات در ابتدای 
جلســه هیئت دولت طرح کرد. آقای یونسی، وزیر اطلاعات وقت، 
آن زمان گلایه داشت که در زندان اوین اجازه دسترسی به مدارک 
نگهبانان و تغییر شیفت  ها را ندارند. آقای خاتمی شخصا صحبت 
کرد و گفت باید مشخص شود چه اتفاقی افتاده   است و در نهایت 
به اطلاع افکار عمومی برســد. در همین راستا کمیته ای متشکل 
از وزارتخانه های اطلاعات، دادگســتری، بهداشت و درمان، ارشاد 
و کشــور تشکیل شد. قرار شد این کمیته حقیقت یاب تحقیق کرده 
و گــزارش را به دولت ارائه دهد. خاطرم نیســت چقدر زمان برد 
که این کمیته گزارش نهایی را به دولت ارائه دهد؛ اما در جلســه 
دولت آقای پزشکیان که وزیر بهداشت بود، این موضوع را مطرح 
کرد که ما مطمئن هستیم ماجرا عمدی بوده و ضربه به سر خانم 
کاظمی خورده و جمجمه ایشان شکسته  بوده  است. آقای یونسی 
مجددا صحبت کرد و از همکاری نکردن قوه قضائیه در بررســی 
لیست شیفت های نگهبانی زندان گلایه کرد و گفت از نظر وزارت 

اطلاعات قطعا یــک «جنایت» اتفاق افتاده  اســت. آقای خاتمی 
ضمن ابراز ناراحتی از کمیته خواســت که گزارش شان را مستقیم 
برای قوه قضائیه بفرستند. این گزارش برای رئیس قوه قضائیه که 

آن زمان آیت االله شاهرودی بود، ارسال شد.
 خروجی کمیته  حقیقت یــاب دولت این بود که در این موضوع   .

عمد در کار بوده  اســت. خروجی پیگیری های مجلس ششم در آن 
زمان چه بود و اساسا دولت و مجلس در این حوزه چقدر و چطور 

تعامل کردند؟
پیگیری این موضوع از ســوی آقای آرمین در مجلس صورت 
گرفت و در جلســه علنی هم ایشــان نطقی در این زمینه داشت 
و جزئیاتی را شــرح داد. در این گــزارش مجلس هم آقای آرمین 
به صراحــت اعلام کرد که از نظر ما قتل اتفاق افتاده  اســت و باید 

عاملان محاکمه شوند.
 بنابراین دو کمیته حقیقت یاب تشــکیل شد که اتفاقا در نتیجه   .

هم نظر بودنــد. در واقع دو قوه هم نظر بودند و کمیته حقیقت یاب 
به نتیجه رسیده  بود؛ اما همچنان وقتی به عقب بازمی گردیم گویا 
اساسا این کمیته ها هیچ خروجی قانع کننده ای برای افکار عمومی 

نداشتند.
آن زمان جلسه ای با عنوان جلســه هماهنگی سران سه قوه 
تشکیل نمی شد که بتوان درباره اینکه چرا پیگیری نشد، اظهارنظر 

کرد. آن زمان قوه قضائیه ادعای استقلال از قوای مقننه و مجریه 
داشت و به  همین  دلیل رسیدگی باید در قوه قضائیه اتفاق می افتاد. 
باید دادستان تهران به موضوع رسیدگی می کرد که از نظر کمیته 
تحقیق و تفحص مجلس و کمیته تحقیق دولت یکی از متهمان 
پرونده بــود. به  همین  دلیــل هیچ وقت به این پرونده رســیدگی 
نشــد. من همان زمان در جلسه ســخنگوی دولت گزارش کمیته 
تحقیــق دولت را برای افکار عمومی ارائــه دادم و نتیجه این بود 
که برای من پرونده ای به اتهام تشــویش اذهان عمومی نسبت به 
قوه قضائیه تشکیل شد. البته با پرونده های دیگری نیز همراه شد. 
روز بعد از ارائه این گزارش به افکار عمومی، آقای دادستان با من 
تماس گرفت و گفت شــما باید صحبت های دیروز خود را تکذیب 
کنی. من پاسخ دادم که صحبتی از خودم نداشتم و گزارش کمیته 
حقیقت یــاب دولت را ارائه دادم کــه باید به اطلاع افکار عمومی 
رسانده می شد. بلافاصله هفته بعد به دادسرا احضار شدم. وقتی 
به دادســرا رفتم، آقای مرتضوی به من گفت که پرونده سنگینی 
داری و متهم به جاسوسی هســتی. من هم گفتم که پس من به 
مطبوعات بگویم که گفت نه و هفته آینده جلسه دادگاه را تشکیل 
خواهیم داد. من هنوز منتظر هستم که جلسه دادگاه تشکیل شود.

 همان طور که گفتید جلسات هماهنگی سران سه قوه در آن زمان   .

تشکیل نمی شــد؛ اما بعد از تحقیق در این زمینه از سوی دو نهاد، 
آقای خاتمی در مقام ریاست جمهوری این موضوع را از رئیس قوه 

قضائیه پیگیری نکرد؟
مــن اطلاع ندارم. در واقــع به خاطر ندارم کــه آقای خاتمی 
شخصا در این زمینه با رئیس قوه قضائیه و برای پیگیری این پرونده 
صحبت کرد یا خیر؛ اما چندین بار در جلسات هیئت دولت مسئله 
مطرح شد تا آقای یونســی، وزیر اطلاعات وقت، ماجرا را پیگیری 
کند. آقای یونســی هم مرتب از همکاری نکردن قوه قضائیه گلایه 

داشت.
 با توجه به ارائه گزارش از سوی دو نهاد به نظر شما افکار عمومی   .

در آن زمان قانع شد؟ یعنی روند طی شــده برای مردم تا چه حد 
اقناع کننده و قابل قبول بود؟ اساســا این پیگیری ها منجر شد که 

مردم این پرونده را نتیجه یافته تلقی کنند؟
طبیعتا افکار عمومی قانع نمی شود. افکار عمومی همه قوا را 
یکپارچه می بیند و نمی شــود گفت قوه مجریه از قضائیه یا مقننه 
جدا اســت. بنابراین افکار عمومی هیچ وقت قانع نشد؛ اما متوجه 

شد که چه کسانی باعث و بانی این قضیه بودند.
 ایــن پرونده به دلیــل دوتابعیتی بــودن زهــرا کاظمی ابعاد   .

بین المللی داشت. دولت آن زمان از سوی نهادهای خارج از ایران 
یا دولت های دیگر تحت فشار برای روشن کردن پرونده کشته شدن 

زهرا کاظمی و انجام مجازات بود؟
از منظر حقوق بین المللــی برای افراد دوتابعیتی  هیچ کدام از 
کشــورها نمی توانند ادعاهایی در این زمینه داشته  باشند. در واقع 
دولت ایران خود را مســئول تحقیق می دانســت، ولی خود را در 
مقابل نهادهای بین المللی جواب گو نمی دانست. برای مثال الان 
اگر برای یک فــرد دوتابعیتی ایرانی-کانادایــی اتفاقی در یکی از 
این دو کشــور رخ دهد،  حقوق بین الملل اجازه دخالت یکی از این 
کشورها در فرایند رســیدگی به پرونده در کشور دیگر را نمی دهد. 
طبیعتــا دولت جمهوری اســلامی هم اجازه نمــی داد نهادها و 

دولت های دیگر در این پرونده دخالت کنند.

از  زهرا کاظمی تا مهسا امینی؛ پرونده کمیته های حقیقت یاب در «پرونده های مرگ»
  رمضان زاده:مرتضوی از من خواست گزارش پرونده زهرا کاظمی را تکذیب کنم

 ماجرای بازداشت مهســا امینی از طرف گشت ارشاد و سپس فوت او خبر تلخ این روزها   .
است که جامعه را داغدار کرده. نظر شما درباره عملکرد گشت ارشاد با مقوله حجاب چیست؟
قطعا عملکرد گشــت ارشاد در مواجهه با زنان و دختران رفتار سازنده ای نبوده و نیست 
و نمی تواند موضوع حجاب را به این شکل در جامعه حل کند، بلکه شرایط را بدتر می کند. 
متأسفانه این رفتار منجر به فوت دختری ۲۲ ساله شد. این نوع عملکرد و رفتار گشت ارشاد 
تحت عنوان امر به معروف و نهی از منکر که عنوان بســیار مهم، پرمحتوا و عمیقی در دین 
ماســت، قابل قبول و مورد تأیید بخش بزرگی از جامعه نیســت. امر به معروف از ســوی 
کسانی انجام می شود که معلوم نیست آیا خودشان واجد شرایط لازم برای این امر هستند و 
می توانند دیگران را امر به معروف و نهی از منکر کنند؟ چنین رفتاری تبعات سنگینی به دنبال 
دارد. درباره خانم مهسا امینی دیدیم این حواشی ایجاد شد. کسی که اصول امر به معروف 
و نهی از منکر را بلد باشــد، می داند چگونه باید با دختران و زنان و شهروندان برخورد کند؛ 
اما برخی مأموران گشت ارشاد نشان داده اند مسیر از امر به معروف منحرف شده است.  این 
مســئله عوارضی است که از بی توجهی ها ناشی می شود و مشخص نیست بر چه اساس و 
تجربه ای و با استناد به کدام روش و سنت پیامبر و ائمه این رفتار را دنبال می کنند و چگونه 

می خواهند از این روش نتیجه بگیرند؟
 پلیس در قبال اتفاق رخ داده واکنش ضدونقیضی دارد؛ اول صحبت ها به نحوی دیگر بود و   .

اکنون ماجرا را به نحو دیگری بیان می کند.
در توییــت خودم در این باره نوشــتم اوضاع تأســف بار اســت و مســئولان امر به جز 
عذرخواهی رســمی از خانواده امینی و محضر ملت شــریف ایران راهی ندارند؛ چون به 

هر شکلی که این اتفاق افتاده باشد، چه این فرد ترسیده باشد، چه بیمار بوده باشد و چه 
مورد ضرب و شتم قرار گرفته باشد، در هیچ یک از سناریوهای محتملی که تعریف می شود 
که اتفاق افتاده یا نیفتاده، هیچ یک از آنها نمی تواند توجیه کننده این اتفاق باشــد. پلیس 
به غیر از عذرخواهی راه دیگری ندارد و باید در این برخورد و برنامه هایی که برای گشــت 
ارشاد گذاشــته اند، حتما تجدید نظر کنند.  در این چند روز آیا اتفاق مثبتی افتاد؟ آیا مردم 
به حجاب علاقه مند شــدند؟ کسانی که حجابشــان محکم نبود آیا با این رفتار به حجاب 
گرایش پیدا کردند؟ چه اتفاق مثبتی افتاد که حالا بر  اســاس  آن اتفاق مثبت بگوییم این 

راه جواب داده و آن را ادامه دهیم؟ متأسفانه با این رفتارها در حال عمیق کردن شکاف ها 
در جامعه هستیم. حتی برای حفظ شعائر اسلامی هم نگرانی هایی اکنون وجود دارد که 
برخی افراد جامعه واکنش نشان دهند. چون راه و برخورد ما درست نیست، موازنه های 
منفی ایجاد می کند و رفتارهای متقابل را در جامعه ایجاد می کند و شاید مسیر به سمتی 
برود که حتی کسانی که به حجاب اعتقاد دارند نیز واکنش نشان دهند. هر کسی خودش 
را جــای مرحومه و خانواده اش قرار می دهد، دلش بــه درد می آید.  نباید چنین اتفاقاتی 
بیفتد. نه تنها این رفتار به مســئله حجاب و عفــاف کمک نمی کند، بلکه وضعیت را بدتر 
می کند. چگونه توجیه پذیر اســت یک پلیس مرد، خانمی را به داخل ون گشــت ارشــاد 
پرتاب می کند؟ این رفتار توجیه پذیر نیســت و در ذهن افکار عمومی ابهام ایجاد می کند. 
همچنین در نسل جوان و کسانی که اکنون ایمان و اعتقاد در ذهنشان در حال شکل گیری 
است نیز ایجاد ابهام و ســردرگمی می کنیم.  قطعا همه ما می خواهیم جامعه ایران یک 
جامعه عفیف باشــد؛ اما راهش این نیســت. معتقدم این راهی که می رویم راه درســتی 
نیســت. باید با کار فرهنگی مسئله حجاب را حل کنیم. اگر توجه کنید، یک خانم محجبه 
در خارج از کشــور هم حجابش را خود خواســته و از روی اعتقــاد حفظ می کند. آن چه 
ایمــان و باوری اســت که او را وادار می کند در یک کشــور آزاد کــه می تواند حجابش را 
بــردارد، این کار را انجام نمی دهد؟ آن ایمــان و باور را باید در مردم تقویت کنیم. آن باور 
و ایمان با باتوم و بازداشــت و گشــت ارشاد ایجاد نمی شــود. باید از راهش وارد شویم.  

نمی توانیم مردم را به زور به بهشت بفرستیم.
 ســتاد امر به معروف نیز از رفتار گشت ارشــاد و پلیس انتقاد کرده و گفته است «مسئله   .

جرم بودن بدحجابی که نیاز به دستگیری و پرونده سازی و دادگاهی شدن دارد، باید برداشته 
شود و بر  اساس طرح جامع عفاف و حجاب با نگاه تخلف با بدحجابی برخورد شود». نظرتان 
دربــاره این حرف که در صورت پرداخت جریمه نقدی می توانید میزان حجاب تان را انتخاب 

کنید، چیست؟
نوبت قبل به این حرف دبیر ســتاد امر به معروف کــه گفته بود زنان کم حجاب جریمه 
نقدی شــوند، واکنش نشــان دادم، ولی این حرف را تکذیب کردند؛ اما با این صحبت اخیر 
ظاهرا باز می  خواهند آن حرف را احیا کنند. این حرف و اقدام باز هم تبعات خودش را دارد. 
این حرف جامعه را طبقاتی می کند؛ یعنی می توان با پول ایمان و بهشت و جهنم را تعیین 
کرد و  یعنی طبقاتی کردن جامعه. یعنی زنان ایرانی برقع افغان را داشته باشند و بر  اساس 
میزان جریمه و پولی که می پردازند، درجات کم کردن حجاب را بپردازند. این حرف ها مفاهیم 
بدی دارند و نمی دانم با چه هدفی چنین حرف هایی مطرح می شود. باید در این حوزه حجاب 
تجدید نظر جدی و اساســی داشته باشــند و حتما به نظرات استاد مطهری و امام راحل، به 
فرمایشــات رهبری و نظرات و فتواها و فرمایشات سایر مراجع عظام توجه کنند و به سیره و 
ســنت پیامبر اســلام و ائمه معصومین نگاهی بیندازند و تجدید نظری در رفتارشان داشته 

باشند؛ چرا که با این رفتار به دین و اسلام ضربه می زنند.
 با توجه به اتفاقی که افتاده و واکنش منفی که جامعه نسبت به عملکرد گشت ارشاد، چقدر   .

این احتمال وجود دارد که گشت ارشاد از سطح جامعه جمع شود؟
به نظر می رســد اگر برای اســلام و نظام دلسوزی وجود داشته باشــد، باید درباره وجود 
گشــت ارشاد تجدید نظر شــود؛ در غیر  این صورت اگر چیز دیگری مدنظرشان است، به این 

روند ادامه دهند.

نوری قزلجه، نماینده مجلس، در گفت وگو با «شرق»
  پلیس راهی جز  عذرخواهی از مردم ندارد

معصومه معظمی: ماجرای بازداشت و مواجهه گشت ارشاد با دختر ۲۲ ساله سنندجی به نام مهسا امینی که در مقر پلیس اخلاقی به گفته پزشکی قانونی دچار سکته 
قلبی و مغزی شــده و بعد از به کما  رفتن فوت کرده است، در چند روز گذشته بیش از هر خبر دیگری در صدر اخبار رسانه های داخلی و خارجی قرار دارد. اتفاقی که 
باعث جریحه دار شــدن افکار عمومی شده و واکنش ها و اعتراضاتی در سطح اجتماعی به همراه داشته است. انتقادات به رفتار گشت ارشاد از سطح افکار عمومی 
عبور کرده و به برخی مقامات و شخصیت های سیاســی و نمایندگان مجلس هم رسیده است. از طرفی رئیس جمهوری هم با خانواده داغدار امینی تماس گرفته و 
دختر آنها را دختر خود دانســته و به وزیر کشور دستور پیگیری ماجرا را داده اســت. همچنین رئیس مجلس هم کمیسیون شوراها و امور داخلی کشور و کمیسیون 
حقوقی و قضائی مجلس را مأمور رســیدگی به ماجرا کرده و کمیته ای حقیقت یاب در این باره تشکیل داده است تا حقیقت ماجرا با گزارش به مردم روشن شود. اما 
آنچه در  این  میان نباید از نظر دور داشت، حلقه گم شده اعتماد اجتماعی نسبت به مسئولان است؛ چرا که برخی عملکردها در سال های اخیر به شکلی بوده که این 
اعتماد دچار خدشه شده و مسئولان باید بکوشند با عملکرد مناسب اعتماد تضعیف شده را به جامعه برگردانند. بااین حال، آنچه مسلم است، این است که نوع رفتار 
پلیس در گشت ارشاد نه تنها این اعتماد عمومی مخدوش شده را ترمیم نمی کند، بلکه باعث آسیب جدی تر و عمیق شدن این شکاف اجتماعی خواهد شد. غلامرضا 
نوری قزلجه، نماینده بستان آباد در مجلس، یکی از نمایندگانی است که در کنار برخی نمایندگان دیگر مجلس نسبت به این ماجرا واکنش نشان داده و معتقد است 
نحوه عملکرد گشت ارشــاد نه تنها به نفع نظام نبوده و نیست، بلکه این رفتار پلیس به آبروی نظام و روان اجتماعی و وجهه اسلام آسیب جدی وارد کرده است و 

باید در این باره تجدید نظر شود.

مرجان زهرانی:  با مرگ   مهســا امینی و تشــکیل کمیته حقیقت یاب با وعده رسیدگی دقیق به ماجرا، نقش این 
کمیته و  میزان اثرگذاری آن با توجه به سابقه تاریخی با تردید در اذهان افکار عمومی مواجه شده است. «شبکه 
شرق» در مجموعه گفت وگوهایی به بررسی ماحصل کار این کمیته های حقیقت یاب از مرگ زهرا کاظمی تا مهسا 
امینی پرداخته است. کشته شدن زهرا کاظمی، عکاس دوتابعیتی ایرانی-کانادایی، ازجمله پرونده هایی است که 
تحقیق درباره آن از سوی دولت و مجلس وقت انجام شد؛ اما مثل بسیاری دیگر از پرونده های تحقیق و تفحص 
و گزارش  کمیته های حقیقت یاب نتیجه ای اقناع کننده در پی نداشــت. عبداالله رمضان زاده، ســخنگوی دولت 
ســیدمحمد خاتمی و کسی که گزارش کمیته تحقیق دولت را در نشست خبری آن زمان قرائت کرد، درخصوص 

چرایی اقناع نشدن افکار عمومی پس از انتشار این گزارش با «شبکه شرق » گفت و گو کرده  است.


